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Justin Grad, neuitatul Aşchiută din emisiuni le televizate din anii '70, a împlinit 
venerabila vârstă de 90 de ani. Puţini oameni se pot lăuda cu o asemenea longevitate, 
dar şi mai puţini au farmecul ,  naturaleţea, nonşalanţa şi vitalitatea lui Justin Grad. 
A fost unul d intre acei păpuşari pentru care meseria era raţiunea lui de a exista. 
A jucat pe scena de la "Ţăndărică" - al cărei slujitor devotat a fost până la plecarea 
din România -, o mulţime de roluri în spectacole de referinţă ca Mâna cu cinci degete, 
Ala-bala portocala, Eu şi materia moartă, Cabaretissimo, Cele trei neveste ale lui 
Don Cristobal, pentru a enumera doar câteva titluri. Agil ,  inteligent, rafinat, cu mult 
umor, Justin a cucerit generaţii întregi de copi i ,  părinţi şi bunici , înseninând copilăria 
atât de gri şi de searbădă din acei ani .  L-am cunoscut la primul lui drum în România, 
după Revoluţie, şi m-a cucerit cu tinereţea spiritulu i ,  dar şi a sufletulu i .  Interviul l-am 
realizat prin corespondenţă, rugându-mă de el să se apuce să scrie. Mi-am dorit ca 
gânduri le lu i  venite de departe să creioneze portretul unui om dedicat acestui gen 
care a avut vedetele sale. Justin Grad a fost una dintre ele şi va rămâne mereu un 
om modest care iubeşte România chiar de la depărtare. 



Raluca Tulbure:  Au trecut mulţi ani de când ai plecat din România şi aş vrea, 
pentru Început, să ne spui cine este Justin Grad? 

Justin Grad: "Un om ca tot omul 1 De soartă ajutat 1 Ce a avut în teatru 1 Un rol 
de jucat." 

R. T. : De unde vine el? 
J.G.:  Din regiunea d intre Dunăre şi mare. La Tulcea m-am născut, şcoala 

primară am urmat-o la Babadag, iar l iceul - singurul, pe vremea aceea, pe tot 
judeţul - la Tulcea . Am avut o copilărie şi o adolescenţă minunate în ani i aceia 
dintre cele două războaie mondiale. Eram o famil ie unită, nu bogată, dar îndestulată. 
Nu pot uita veri le, când rudele şi prieteni i  veneau să-şi petreacă vacanţele la viile 
ce le aveam pe malu l  lacu lu i  Babadag. S-au dus ca vântu l ,  războiul le-a măturat 
pe toate. În 1 945 eram la Bucureşti , student la Litere, iar în 1 947 am intrat la 
Institutul de Teatru " I . L .  Caragiale". 

R.T. :  Cum ai ajuns la teatrul de păpuşi? Când ţi-ai dat seama că asta vrei să faci? 
J.G. :  La teatrul acesta am ajuns din întâmplare şi din nevoie. Am aflat că se 

căutau interpreţi vocali pentru păpuşi şi m-am prezentat tinerei directoare Margareta 
N iculescu . La întrebări le pe care mi le-a pus am răspuns foarte sincer: nu cunosc 
acest gen de teatru, n-am văzut niciun spectacol şi am venit doar ca interpret vocal 
ca să-mi măresc veniturile pentru studi i le mele de teatru . Am surprins un zâmbet 
d iscret în colţul guri i  şi m-a rugat să trec din nou după ce va lua informaţii despre 
mine de la institut. Aşa am intrat în teatru , pe post de colaborator. Niciodată nu 
m-am gândit că aş putea deveni păpuşar. 







R.T. :  Cum era Teatrul " Tăndărică" când te-ai angajat? Atmosfera, oamenii? 
J.G.:  Teatru l era un Şantier de lucru , în pl ină efervescenţă, condus de 

Margareta Niculescu cu o mână de fier, cu o intel igenţă scl ipitoare, cu o putere de 
muncă şi stăpânire de sine u luitoare. Nu ridica tonu l  niciodată, dar era, întotdeauna, 
categorică. Ansamblul  în total itatea lui avea un înalt n ivel cu ltural ,  se muncea cu 
plăcere şi abnegaţie pentru reuşita teatru lu i  şi a valori i lui artistice. La o întâ ln ire 
cu marele actor rus Cerkasov, doamna Bulandra 1-a întrebat cum se poate realiza 
un spectacol de valoare şi de succes. "Text, actori şi regizori de înaltă cal ificare 
profesională" - a răspuns. De altfel, asta a fost şi deviza Margaretei Niculescu : 
solicita valori din toate domeni i le de activitate. Pascal Bentoiu ,  Henry Măl ineanu 
compuneau muzică specială ca pentru fi lm.  Regizori de ţinută: Marietta Sadova, 
Ginel Teodorescu, Radu Penciulescu, Silviu Purcărete şi alţi i .  Când printre actorii 
teatru lu i  nu se găsea vocea corespunzătoare pentru un rol important, invita vârfuri 
d in teatrul dramatic: Alexandru Giugaru, Ion Finteşteanu, Marcel Anghelescu, Maria 
Tănase, Stela Popescu ş .a .  Şi să nu uităm de spectacolele de la 9 jumătate, seara: 
când teatrele stingeau lumina ,  la "Ţăndărică" se aprindea, iar intelectual itatea şi 
tot ce avea mai de preţ Bucureştiu l  îşi dădea întâln ire la acele spectacole de dans, 
de muzică şi poezie cu Mi riam Răducanu,  Gigi Căciuleanu, ca să enumăr pe doi 
dintre ei. Aşa a fost perioada "de aur" a Teatru lu i  Ţăndărică , creată de inventivitatea 
Margaretei N iculescu . 

R.T. :  Ai strâns o mulţime de amintiri despre locuri şi Întâmplări. Vrei să ne 
Împărtăşeşti câte ceva? 

J.G. :  Câtă frunză , câtă iarbă sunt amintiri le şi întâmplări le .  Neuitate sunt 
turneele cu maşina noastră adusă pe comandă din Germania ,  care a stârnit 
invidia celorlalte teatre şi  care ne-a purtat de-a lungul  ş i  de-a latul continentelor, 
ajungând până la Bagdad . Avioanele cu care am zburat peste Atlantic şi ne-au 
trecut peste H imalaia şi  am poposit pe maluri le Gangelu i ,  unde ne-am întâ ln it cu 
l ndira Gandhi .  Câtă onoare, la Teheran,  de a juca în faţa perechi i  imperiale, care 
după spectacol ne-a fel icitat, strângându-ne mâna fiecăruia dintre noi. La Zurich, 
plăcut impresionat de spectacol ,  Eugene lonesco a invitat ansamblu l  " la un pahar 
de vin". La Geneva, M ichel Simon a u rcat pe scenă să vadă păpuşi le, la fel ca 
şi  Ju l iette Greco, la Berl in .  Se pot, oare,  uita toate acestea şi mu lte altele care 
au mai fost? 

R.T. :  Un capitol important al activităţii din România 1-a constituit colaborarea 
cu TVR. Ai fost, Împreună cu Daniela Anencov, una dintre vedetele de atunci. Am 
crescut şi eu alături de atâtea generaţii de Daniela şi Aşchiuţă. Vorbeşte-ne puţin 
de acele timpuri când emisiunile se făceau l ive. 

J.G. :  Televiziunea a solicitat-o pe El ia Conovici , pictor scenograf de mare 
talent, să demonstreze cum se naşte o păpuşă . Ea a fost "mama", "naşa" fi ind 
Margareta N icu lescu , care a botezat păpuşa Aşchiuţă, iar eu "sufletul" .  A apărut 
o mică zână blondă cu ochi albaştri , mari şi vesel i ,  care să-i fie parteneră şi 
prietenă. Timp de 1 5  ani ,  am fost bucuria şi încântarea multor generaţii de copii 
şi - nu mi-e ruşine să mărturisesc, căci am dovezi - . . .  ş i  a celor mari. Colaborarea 
dintre noi a fost u lu itoare, iar cenzura care controla textele ne-a lăsat mai l iberi , 
să improvizăm .  Ne făceam unul  altuia tot felu l  de şoti i ,  iar reacţii le noastre erau 
spontane şi nu trucate, ceea ce dădea un farmec special acestor emisiun i .  





O întâmplare care mi-a rămas adânc întipărită în memorie a fost când o fetită 
ne-a trimis o scrisoare şi o fotografie de-a ei ,  rugându-ne să o prezentăm în e� i
s iune: "poate mă vede tata şi se va întoarce; el nu a vrut copi i  ş i  ne-a părăsit pe 
mine şi pe mama, când a aflat că voi veni pe lume". După un t imp, am primit 
fotografia fetiţei între cei doi părinţi ! 

R.T. :  Da, evident că televiziunea avea puteri magice! Cum ai caracteriza 
perioada de după plecarea din ţară? 

J.G. :  A fost o surpriză plăcută! Am fost trimis de teatru în Tahit i ,  la cererea 
d irectoarei Casei de Cultură de pe insulă, ca să formez o echipă de păpuşari d in 
funcţionari i instituţie i .  Cu echipa astfel formată am pus în scenă spectacole de 
succes pe care le-am jucat în I nsulele Marchize, în Bora-Bora , culminând cu 
Festivalu l  "Atlanticu lu i  de Sud" d in Noua Zeelandă . Timpul a trecut minunat în 
acest peisaj exotic şi după patru ani am ajuns în Norvegia, cu un nou contract, 
jucând Peer Gynt în regia Margaretei N iculescu . Am făcut turnee superbe, încon
jurând Norvegia de patru ori : am admirat fiorduri le ,  cirezi le de reni  pe câmpuri le 
albe ale Laponiei ,  am cunoscut noptile albe şi  am ajuns în cel mai nord ic punct 
al ţări i ,  Ki rkenes, în Oceanul Îngheţ�t de Nord.  Au mai trecut doi ani  şi alţi doi la 
Paris, unde fosta mea directoare de scenă Renee George Si lviu încerca să facă 
un teatru. N-a reuşit însă! În 1 983, am avut un contract la Tel Aviv, de unde nu 
am mai revenit decât după Revoluţie. Eu nu am plecat cu gându l  să nu mă mai 
întorc. Chiria garsonierei mele, telefonul şi procentu l de 1 2% din salariu au fost 
achitate la zi . Când prieteni i  mei mi-au spus: "Rămâi acolo unde eşti , situaţia în 
ţară e dezastruoasă şi n-ai să te mai poţi acomoda după ani i  petrecuţi d incolo, 
de ceala ltă parte a cortinei". 

R.T. :  Există persoane care ţi-au influenţat cariera şi pe care ai vrea să le 
aminteşti? 

J.G. :  Da, au existat. Renee George Si lviu, cea care m i-a pus meseria în 
mână, şi Margareta Nicu lescu care m-a promovat, urmărindu-mi munca, perse
verenţa , calităţile artistice şi dragostea, care a venit treptat pentru acest gen de 
teatru . 

R.T. :  Alături de maestrul Radu Beligan, eşti unul dintre cei mai longevivi actori 
români. Dacă ar trebui să dai o definiţie sau să-ţi caracterizezi cei 90 de ani de 
viată ce ai spune? ' 

J.G.:  Minunaţi! Repetând cuvintele maestrului aş spune vieţii : Îţi mulţumesc! 
R. T. : Regrete? 
J.G.:  N-am regrete! Nu  cred că în teatrul mare aş fi putut călători atâta, văzând 

o lume întreagă, şi nu aş fi fost bucuria celor mici şi celor mari ca-n Teatrul de 
Păpuşi "Ţăndărică". 

Eu regret, ca un reporter conştiincios ce mă aflu ,  că nu am putut sta faţă în 
faţă cu Justin şi că am vorbit doar la distanţă, cu un partener invizib i l .  Şi mai regret 
ceva: că nu l-am văzut decât la televizor şi că l-am cunoscut mult prea târziu ,  după 
ce încheiase o carieră pl ină de succes în slujba copilăriei .  


